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Každá desátá firma čelí 
počítačové kriminalitě

Třináct procent českých fi-
rem se setkalo v uplynulých 
dvou letech s počítačovou 
kriminalitou. Nejčastější je 
krádež peněz, následuje prů-
myslová špionáž a poškoze-
ní pověsti s cílem získat lepší 
pozici než konkurence. str. 5

Prodejce on-line investic 
dostal od ČNB pokutu
Česká národní banka vy-
měřila pražské firmě Regirt 
Propeat druhou nejvyšší 
pokutu v historii – 12 milio-
ny korun ji potrestala za to, 
že bez licence zprostředko-
vávala obchody pro portály 
Trade.com a Markets.com 
provozované kyperským 
on-line obchodníkem Safe-
cap Investment. str. 6

Schäuble už povolil. 
Přidá na elektromobil
Ambiciózní program němec-
kých ministerstev dopravy, 
životního prostředí a hospo-
dářství počítá s příspěvkem 
pěti tisíc eur každému, 
kdo si koupí elektromobil. 
Celkové náklady na program 
dosáhnou 1,2 miliardy eur 
a zaplatí je napůl vláda a au-
tomobilky. str. 8
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Změna kurzu:  
směr zákazník
Zákazníka nezajímá rafinerie, 
toho zajímá dobrá káva,  
čisté záchody a další služby, 
říká výkonný viceprezident  
mOl Group ferenc Horváth.
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maRtin čaban

jasný. takže na Hradě se 
hymna zpívat smí, pokud se 
u toho nechá vyfotit Ovčáček. 
tak to se mi hned dýchá líp.

twitter.com/e15news

geometrických plánů bude 
třeba vypracovat kvůli oddělení 

pozemků pod kolejemi

prvních nástupišť zůstane 
po převodu nádraží nadále 
v majetku ČD

Šachy s drážními 
pozemky

Miliardový převod nádražních  
budov z majetku Českých drah do 

vlastnictví Správy železniční dopravní cesty 
není poslední svého druhu. Podle zjištění deníku E15 

budou následovat další stamilionové přesuny železničních 
nemovitostí. Půjde především o pozemky pod kolejemi 

v nádražních areálech a také první nástupiště. Ta zatím kuriózně 
zůstávají Českým drahám. Velké vyměřování začíná.    ByZnys / str. 4



n Zákaz skládkování čás-
ti odpadu a prudký růst 
poplatků za ukládání 
zbytků po třídění nahrá-
vá spalovnám, tvrdí kri-
tici nového odpadového 
zákona. MŽP oponuje, že 
spalování nepreferuje.

Jan Stuchlík

Souboj spalovačů, recyklátorů 
a skládkařů o nový zákon o odpa-
dech jde do finále. Ministerstvo 
životního prostředí příští týden 
vypořádá přes tisíc připomínek, 
které k návrhu zákona dostalo. 
Do konce května pošle text legis-
lativní radě vlády. Rezort čelí ze 
všech stran kritice, že prostřed-
nictvím zákona dává přednost 
výstavbě spaloven odpadů před 
recyklací a dalším využitím od-
padů. Norma totiž od roku 2024 
zakazuje skládkování recyklo-
vatelných, ale také spalitelných 
odpadů. „My nejsme zastánci 
spalování. Zákon je otevřený pro 
všechny možnosti nakládání 
s odpadem. Chceme jen, aby se 
stavěly technologie s nejvyšší 

možnou účinností,“ míní náměst-
kyně ministra životního prostředí 
Berenika Peštová. 

Kritici návrhu tvrdí, že do 
spaloven bude zákon posílat od-
pad automaticky. Zvýšil by totiž 
poplatek za uložení zbytkového 
komunálního odpadu na skládku 
z 500 na 1850 korun za 
tunu v roce 2023. Při 
zvýšení poplatku 
budou obce v roce 
2023 platit za 
tunu skládko-
vaného odpadu 
2350 korun, teď 
je to i s DPH 
1470 korun. 
Sdružení veřejně 
prospěšných služeb, 
k němuž patří provo-
zovatelé obecních odpa-
dových firem, tvrdí, že se pak 
nebude vyplácet ze směsného 
komunálního odpadu vybírat 
využitelné složky. Levnější bude 
poslat odpad z černých popelnic 
rovnou do spaloven. Zástupci 
menších obcí dodávají, že pro 
ně bude takový systém příliš 
nákladný. „Nový zákon omezuje 
výstavbu třídicích linek kvůli vy-
sokému poplatku za nevyužitelný 
odpad,“ připomněl Petr Havelka, 

ředitel České asociace odpadové-
ho hospodářství.

Problém je ovšem v účinnosti 
třídicích linek. Běžně dokážou 
z černých popelnic vytřídit zhru-
ba pětinu využitelného odpadu. 
Zbytek míří na skládku. Tento 

model by vyhovoval sklád-
kařským firmám, které 

chtějí i po roce 2024 
získat co největší 

část odpadu. 
„Existují ale 
také třídicí 
linky, které do-
kážou vytřídit 
až 95 procent 

odpadu. Jenže 
ty se ve východní 

Evropě moc nesta-
vějí,“ uvedl Michal 

Stieber z poradenské 
společnosti EY.

Ekologové v zákoně nevidí 
dostatečnou podporu recyklace. 
„Obce musíme motivovat. Navr-
hujeme recyklační slevu. Obec, 
která bude recyklovat šedesát 
procent komunálního odpadu, 
by měla platit méně za uložení 
zbytku na skládku,“ vysvětluje 
Ivo Kropáček z Hnutí Duha. Vý-
stavba velkých spaloven podle něj 
recyklaci utlumí.
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Čekija
Jsou to jen tři roky, co musela česká ambasá-
da ve Washingtonu vydat oficiální prohlášení, 
že Česká republika není Čečensko (anglicky 
Chechnya). Reagovala tak na zprávu, že atentát-
níci z bostonského maratonu byli z Česka. Že by 
politici měli krátkou paměť? Chtějí přece, aby se 
Česku říkalo Czechia. Je to prý lepší kvůli sportu. 
Asi se za každé písmeno natištěné na bundách 
olympioniků platí zvlášť. Možná jde o to zmást 
nepřítele záměnou Česka za nestabilní republi-
ku Ruské federace. Většina světa si ale zprávu 
vysvětlila jako úplnou změnu názvu země. A na 
Pražský hrad možná bude chodit zbloudilá poš-
ta pro Ramzara Kadyrova a naopak.

Češi si stále stěžují, že je banky sdírají z kůže. 
Naposledy kvůli úsměvnému příplatku České 
spořitelny za placení kartou za hazard či porno. 
Jako by Češi za porno platili. Málokdo platí za 
vedení účtu. Řada bank dokonce nabízí výběry 
z bankomatů zdarma, a to i v zahraničí. Jaká je 
situace ve světě? Stovky dolarů, eur či liber ročně 
za běžné užívání účtu. Obvyklé jsou také třípro-
centní poplatky za všechny platby kartou v jiné 
než domácí měně. Tedy něco, o čem české banky 
ani neslyšely, natož aby si to účtovaly. Tak koho 
ty zlé banky obírají? Češi to nebudou.

Už je to tady. Applu poprvé po třinácti letech 
klesly tržby i zisk. Zdá se, že kultovní výrobce 
elektroniky již zahájil svůj neodvratný ústup ze 
slávy.

Zápisník  
Zdeňka Pečeného

Protagonisté dne

Matěj stropnický

šéf strany zelených

tomáš budník

šéf o2

Jiřina bohdalová

česká herečka

Poté, co úspěšně rozhádal strany 
pražské koalice, už sice nebude 
v nové radě, ale dostane placený 
post šéfa výboru pro dopravu.

str. 3

Společnost zvýšila v prvním čtvrtletí 
čistý zisk o šestnáct procent  
na 1,24 miliardy korun. Překonala 
očekávání analytiků.

str. 7

Na červencovém Mezinárodním 
filmovém festivalu v Karlových 
Varech převezme Cenu prezidenta 
festivalu. 

str. 14

Třídicí linky  
získávají zhruba 

pětinu využitelného  
odpadu. Ty, jež vytřídí až

95 %
odpadu, se ve východní  

Evropě moc  
nestavějí.

Česko hledá alternativy 
k ukládání na skládky

past v podobě ceny. Nový zákon bude do spaloven posílat odpad automaticky, tvrdí jeho odpůrci. Zvýšil by 
totiž poplatek za uložení zbytkového komunálního odpadu na skládku z 500 na 1850 korun za tunu v roce 2023.
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n Šéf Strany zelených 
Matěj Stropnický už 
nebude v radě. Nově 
se má stát předsedou 
dopravního výboru 
zastupitelstva.

Pavel Otto
 

Po šesti měsících dohadování 
a neúspěšném pokusu sestavit 
koalici bez hnutí Andreje Ba-
biše bude Praze opět vládnout 
původní sestava ANO, ČSSD 
a Trojkoalice. Vyjednávači se 
včera dohodli na složení rady, 
v níž už nebude šéf Strany 
zelených Matěj Stropnický. 
Vystřídá ho Petra Kolínská. 
Koaliční smlouvu podepíšou 
strany do čtvrtečního jednání 
zastupitelstva.

Novými radními se stanou 
také Karel Grabein Procházka 
(ANO) a Daniel Hodek (ČSSD). 
Jedinou z nově volených rad-
ních, jež už ve vedení města 
byla, je demokratka Irena 
Ropková (ČSSD). Od podzimu 
zasedá jen sedm radních, 
čtyři křesla nejsou obsazená. 
„Konkrétní kompetence zů-
stanou tak, jak jsou. V případě 
nových radních se budou ještě 
dolaďovat,“ řekla primátorka 
Adriana Krnáčová (ANO).

Dohodnuto není ani obsa-
zení magistrátních výborů. 
Partaje se ale shodují, že v čele 
dopravního výboru by měl 
být Stropnický. „Vše je otázka 

www.e15.cz | 3 |

DaNiel Novák:

Sice pořád s něčím rušila man-
želka, ale jinak je fakt, že jsem 
se celou dobu nemohl zbavit 
pocitu pošlapávaných práv.

twitter.com/e15news

� inzerce

původní pražská  
koalice obměnila radu

hotovo. koaliční smlouva má být podepsána zítra ráno. „Žádný 
rozpor v tom již není, jen to doladíme a opravíme gramatické chy-
by,“ uvedla pražská primátorka adriana krnáčová.
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matematiky, výboru nesmí 
předsedat zástupce strany, 
která má v dané gesci radního 
či náměstka,“ zmínil vyjedná-
vač ČSSD Miloslav Ludvík.

Největší spory vyvolával 
právě Stropnický, obě nejsil-
nější strany ho v radě nechtě-
ly. Obrat nastal před týdnem, 
kdy ANO souhlasilo s pěti 
požadavky Trojkoalice jako 
nutnými podmínkami obnovy 
spolupráce se socialisty. 

Kromě vzniku fondu na 
sociální bydlení, kde není 
jasné financování, se má 
uskutečnit projekt využití ná-
kladového nádraží Žižkov, má 
být rekonstruováno centrum 
Klinika a mají být vyčleněna 
dvě procenta z investic na 

instalaci umění ve veřejném 
prostoru. „Je-li už politika 
uměním možného, možné je 
leccos, ne? Více trvalého bych 
za jedno volební období ve 
vedení města prosadil těžko. 
Požádám zelené, aby do něj 
pro nepřekonatelný odpor 
navrhli místo mě někoho 
jiného,“ uvedl minulý pátek 
Stropnický.

Podle zastupitelky za ODS 
Alexandry Udženije úspěšně 
skončilo koaliční vydírání. 
„Stropnický dostane placený 
výbor pro dopravu, kde bude 
brát stejné peníze jako řadový 
radní. Vznikne staronová 
vláda, která rok a půl neudě-
lala pro Pražany vůbec nic,“ 
uvedla.

Adéla Čabanová

Porodnice, jež nadále vybíra-
jí poplatky od otců u porodu, 
budou muset reagovat na 
čerstvý výrok Ústavního sou-
du, podle něhož mají rodičky 
nárok na přítomnost blízké 
osoby nebo duly bez zvlášt-
ního poplatku. Platby za pří-
tomnost otce jsou podle sou-
du nezákonné a nemocnice 
si nemají účtovat ani úhradu 
základních zdravotnických 
potřeb. Doprovod má stejně 
jako pacienti přímo platit jen 
za nadstandardní služby.

Na Ústavní soud se obrátil 
36letý Martin Franěk, který 
v říjnu 2011 zaplatil 500 ko-
run v chomutovské porod-
nici. V kalkulaci stálo, že sto 
korun z toho činí přiměřený 
zisk. „Vadí mi, že mi někdo 
zpoplatňuje to, že jsem na 
počátku života svého syna. Je 
moje povinnost ze zákona se 

otec u porodu nemá 
platit, rozhodl soud 

Úsvit chce jednat 
s Blokem proti islámu 
Opoziční Úsvit – Národní 
koalice vyzve Blok proti islá-
mu k jednání kvůli výpovědi 
smlouvy o spolupráci. Část 
bloku chce ve spolupráci 
pokračovat. Stejný zájem 
má i Úsvit, uvedl místo-
předseda Úsvitu Jan Zilvar 
po jednání předsednictva. 
 názory str. 12

Do stavby škol v okolí 
Prahy půjde miliarda
Nový tříletý investiční pro-
gram vloží do rozšiřování 

kapacity škol v okolí Prahy 
více než miliardu korun. 
Ministryni školství Kateřině 
Valachové (ČSSD) už přislíbil 
podporu ministr financí 
Andrej Babiš (ANO).

VZP se zbaví většiny akcií 
IZIP, do níž neinvestovala
Všeobecná zdravotní po-
jišťovna nevkládala peníze 
do rozvoje elektronických 
zdravotních knížek, jak se 
k tomu v roce 2011 zavázala. 
Musí tedy vrátit 46 procent 
akcií firmy IZIP, jež kdysi 
spravovala data pojišťovny, 
původnímu vlastníkovi, 

uvedl ředitel VZP Zdeněk 
Kabátek. O transakci rozhod-
la správní rada. 

Sobotka: Privátní dluhy 
z OKD platit nebudeme
Vláda podle premiéra Bohu-
slava Sobotky (ČSSD) nezapla-
tí dluhy privátních vlastníků 
OKD. Pomůže ale těm, kteří 
z OKD budou muset odejít. 
Sobotka má dnes o firmě 
jednat s ministrem průmyslu 
a obchodu Janem Mládkem 
(ČSSD) a prezidentem Mi-
lošem Zemanem. Ten mluví 
i o znárodnění OKD. /čtk/ 
 více e15.cz  názory str. 12

Krátce

o dítě postarat,“ řekl Franěk 
Českému rozhlasu.

Většina porodnic zrušila 
poplatky po schválení zákona 
o zdravotních službách v roce 
2012, který obecně zakotvuje 
právo pacientů na doprovod. 
Například v Nemocnici Na 
Bulovce ale chtějí od dopro-
vodu rodičky tisíc korun. 
„Je to náhrada nákladů za 
materiál, personál a další 
položky spojené s přítomností 
doprovodu,“ uvedl mluvčí 
Martin Šalek. Na Bulovce 
vyberou od otců ročně střízli-
vým odhadem 800 tisíc korun.  
 více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/sobotka-nebudeme-platit-dluhy-soukromych-vlastniku-okd-1290829
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/platby-za-pritomnost-otce-u-porodu-jsou-protiustavni-1290877
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Do Prahy včera poprvé 
připlula zbrusu nová říční 
hotelová loď Elbe Princesse. 
Rejdařská společnost Croi-
siEurope ji nechala vyrobit 
speciálně pro plavby z Ber-
lína do Prahy. Jde o největší 
kabinovou loď, která kdy do 
Prahy zavítala. 

Na délku má 95 met-
rů, šířka činí 10,5 metru. 
„Ostatní kabinové lodě, které 
do Prahy jezdí, jsou vesměs 
o deset metrů kratší,“ řekl 
deníku E15 zástupce ředitele 
Ředitelství vodních cest Jan 
Bukovský. Labi a Vltavě je 

Praha uvítala dosud největší říční loď 

n České dráhy si  
postupně přijdou na 
další peníze. Vyměřo-
vání pozemků bude 
trvat měsíce až roky.

Jan Šindelář

Manévrům s drážními 
nemovitostmi nebude konec 
ani po letošním převodu 
nádražních budov do vlast-
nictví státní Správy želez-
niční dopravní cesty. Českým 
drahám totiž stále zůstanou 
pozemky, které chce získat 
stát. Převody budou mít 
stamilionovou hodnotu.

Především jde o pozemky 
pod kolejemi v nádražních 
areálech. Ministerstvo 
dopravy prosazuje, aby in-
frastruktura včetně pozem-
ků byla majetkově oddělena 
od dopravců. „Situaci bude 
třeba postupně vyřešit, aby 
stát měl ve vlastnictví také 
tyto pozemky,“ uvedl mluvčí 
ministerstva Tomáš Neřold. 
Podle něj je třeba příslušné 
pozemky nejprve oddělit od 
těch, které nadále zůstanou 
ve vlastnictví Českých drah, 

což jsou třeba depa. Bude 
proto nutné vypracovat 
zhruba tisíc geometrických 
plánů, které zaplatí SŽDC. 
Podle optimistických před-
pokladů to potrvá několik 
měsíců, jiné odhady hovoří 
až o dvou letech. Pozemky 
Českých drah bude proto 
SŽDC odkupovat zřejmě 
postupně a nikoli 
v jednom balíku. 

Zvláštní 
kapitolou celé 
transakce, 
která má na 
dráze úřední 
název  
ÚMVŽSTV 
(Úprava ma-
jetkoprávních 
vztahů k nemovi-
tostem v obvodech že-
lezničních stanic), jsou první 
nástupiště. S nimi si úředníci 
v minulosti zahráli absurdní 
divadlo. Přestože všechna 
ostatní nástupiště patří už 
léta SŽDC, první perony 
zůstaly v majetku ČD i s ná-
dražními budovami. Jenže 
zatímco zhruba tisícovka 
nádražních budov se ještě 
v prvním pololetí převede 

za 3,3 miliardy korun na 
SŽDC, s prvními nástupišti 
je situace složitější. Převod 
se dotkne asi jen poloviny 
z nich. Dráhy spočítaly, že 
jim i po převodu nádraží 
zbude 510 prvních nástu-
pišť. „Důvodem je, že nejsou 
integrální součástí převádě-

ných budov a pozemků 
pod nimi. Leží na 

jiných parcelách, 
jejichž účelové 

rozdělení je fi-
nančně, tech-
nicky, časově 
a především 
administra-

tivně velmi 
náročné,“ uvedl 

mluvčí drah Ra-
dek Joklík. Rovněž 

tato zbylá nástupiště 
chce stát prostřednictvím 
SŽDC odkoupit. Podle Neřol-
da zatím není jasné, na kolik 
peněz si dráhy celkově do-
datečným prodejem zbylého 
majetku přijdou. O tom prý 
bude možné hovořit až po 
zaměření. Při hrubé kalku-
laci milionu korun za jedno 
nástupiště půjde minimálně 
o stovky milionů. 

stát koupí od 
drah nástupiště  
a pozemky

Asi tisíc  
budov se za

3,3 
miliardy

převede na SŽDC  
ještě v prvním  

pololetí.

přizpůsoben i ponor, loď je 
poháněna zadními kolesy, 
což jí pomáhá proplout 
kritický úsek na česko-ně-
mecké hranici. Problémem 
je i výška. 

Právě kvůli podobným 
lodím chce ŘVC během ně-
kolika let zvednout na Vltavě 
pod Prahou několik mostů, 
aby pod nimi mohly plout až 
sedmimetrové lodě. Nyní je 
průjezdná výška 4,5 metru. 
Elbe Princesse proto do-
razila do Prahy takříkajíc 
s odřenýma ušima. „Do 
poslední chvíle nebylo jasné, 

zda projede. Řadu prvků na 
palubě bylo třeba odmonto-
vat,“ dodal Bukovský. 

Obří loď má letos v plánu 
13 cest do Prahy, cesta z 
Berlína trvá devět dní a stojí 
od 1700 eur. Do Prahy zajíždí 
devět hotelových lodí, pro 
letošek by se v metropoli 
měly ukázat 47krát. Plány 
ale může narušit počasí, jako 
tomu bylo loni. Kvůli suchu 
museli provozovatelé lodí 
výlety do Prahy rušit. Elbe 
Princesse bude kotvit na 
nábřeží Edvarda Beneše. /sin/ 
 Fotogalerie na E15.cz

Zdravotnický holding 
FutureLife získal irské 
kliniky reprodukční medi-
cíny ReproMed s pracovišti 
v Dublinu a Kilkenny. Jejich 
zakladatel a ředitel Declan 
Keane zůstane spoluak-
cionářem ReproMedu 
a současně usedne v od-
borném vedení společnosti 
FutureLife, kterou vlastní 
investiční fond Harten-
berg Holding. Hartenberg 
Holding byl založen v roce 
2014 ministrem financí An-
drejem Babišem a Jozefem 
Janovem.

„V České republice jsme 
lídrem na trhu, a tak nyní 
směřujeme investiční 
aktivity dále do zahraničí. 
Irsko je pro nás třetí zahra-
niční oblastí, po Slovensku 
a Velké Británii, kam v tuto 
chvíli soustřeďujeme naši 
pozornost,“ uvedl k akvizici 

Janov. Hodnotu akvizice 
neuvedl.

Keane založil kliniky 
ReproMed v roce 2009 
a poskytuje služby v oblasti 
léčby neplodnosti v Irsku. 
Firma sídlí v Dublinu. 
FutureLife sdružuje zdra-
votnická zařízení, která 
se specializují zejména na 
péči o ženu. Sdružuje i síť 
klinik asistované reproduk-
ce s pobočkami v Česku, 
na Slovensku, v Londýně 
a nově i v Irsku.

V tuzemsku holding 
FutureLife koupil pražskou 
kliniku ISCARE I.V.F. a firmy 
Reprofit International 
a GynCentrum. Holding 
převzal i kliniky repro-
dukční medicíny Gennet 
a získal většinový podíl ve 
společnost První privátní 
chirurgické centrum. /čtk/ 
 Více E15.cz

babiš získal irské 
kliniky ReproMed
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PRincEzna LabE. Hotelová loď má rozměry 95 na 10,5 metru.

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/praha-uvitala-dosud-nejvetsi-lod-prijela-stometrova-princezna-1290800/galerie?id=243814
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/babisuv-futurelife-ziskal-irske-kliniky-repromed-1290894


n Po odcizení peněz je 
druhou nejkritičtější 
oblastí průmyslová 
špionáž a poškození 
pověsti s cílem získat 
lepší postavení, než 
má konkurence.

Pavel Otto

Nejen počítače, ale i mobilní 
zařízení, přístroje připojené 
ke cloudům a dokonce i au-
tomobily a domácí spotřebi-
če využívající internet patří 
k systémům ohroženým 
počítačovou kriminalitou. 
Podle poradenské společ-
nosti PwC se dohromady 
třináct procent českých 
firem setkalo v uplynulých 
dvou letech s tímto druhem 
delikvence. To je nadprů-
měrné číslo jak ve střední 
a východní Evropě, tak 
celosvětově. Čeští podnika-
telé přestávají vnímat po-
čítačovou kriminalitu jako 
IT problém, ale jako riziko 
ohrožující jejich podnikání. 
Nejčastějším podvodem je 
krádež peněz.

„Vzhledem k rychlým 
technologickým změnám se 
tradiční vnímání počítačové 
kriminality rozšířilo. Množ-
ství přístrojů, které mohou 
být použity k počítačovému 
podvodu a trestné činnosti, 
se rok od roku zvyšuje,“ 
uvedl Pavel Jankech, ředitel 
oddělení Forenzních služeb 
PwC ČR.

Podle průzkumu hospo-
dářské kriminality, který 
poradenská společnost 
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Snaha upravit obsah 
internetových stránek sociální 
demokracie nebo je vyřadit 
z provozu byla zřejmě cílem 
včerejšího útoku buď hackerů, 
anebo tzv. DoS či DDoS 
útoku, kdy se velké množství 
počítačů připojí na jeden 
server. Stránky byly ráno 
nedostupné, fungovat začaly 
až odpoledne. „Všechny 
indicie nasvědčují, že se jedná 
o cílený a organizovaný útok,“ 
uvedl mluvčí strany Michal 
Kačírek.

stránky ČssD  
vypadly z provozu

Jaroslav Bukovský

J&T Banka loni vydělala 
1,73 miliardy korun, tedy 
o takřka 40 procent více 
než v roce 2014. Zisk podle 
výroční zprávy společnos-
ti podstatným způsobem 
ovlivnil prodej více než třeti-
nového podílu ve slovenské 
Poštové bance. Do pokladny 
J&T z transakce připlynulo 
740 milionů korun. 

„K meziročnímu nárůstu 
čistého zisku nejvíce přispěl 
růst čistých úrokových 

výnosů o deset procent na 
2,894 miliardy korun a také 
zvýšení přijatých dividend 
z majetkových účastí  
o 0,26 miliardy korun,“ uvádí 
výroční zpráva banky za 
loňský rok. Bilanční suma 
banky podle zprávy vzrostla 
o 17 procent na 147 miliard 
korun. 

„Banka potvrdila i přes 
přísnější regulatorní 
podmínky a zvyšující se kon-
kurenci na bankovním trhu 
rostoucí trend a schopnost 
dosáhnout zisku v souladu 

s obchodním a strategic-
kým plánem stanoveným 
akcionářem,“ uvádí zpráva. 
J&T se v komentáři omezila 
na konstatování, že během 
tohoto týdne vydá k výsled-
kům tiskovou zprávu. 

Celkový počet klientů 
banky se v roce 2015 zvýšil 
na bezmála 55 tisíc, ke konci 
roku měli střadatelé u banky 
uloženo kolem 117 miliard 
korun vkladů, naopak roz-
půjčováno na úvěrech měla 
J&T Banka koncem prosince 
70 miliard.  Více E15.cz

J&T bance vzrostl zisk
RWE 

Energetické skupině vzrostl loni v Česku meziročně zisk po zdanění  
o 6,4 procenta na 7,9 miliardy korun. Tržby stouply o 8,6 procenta na 
47,2 miliardy korun, vyplývá z výroční zprávy, kterou skupina zveřejnila 
na svém webu. Zpráva dále uvádí, že skupina loni investovala přes  
4,5 miliardy korun, meziročně o 8,4 procenta více. Rostly i prodeje 
zemního plynu koncovým zákazníkům. Společnost ho dodala 32,8 tera-
watthodin, meziročně o osm procent více.

KRUK

Finanční skupině stoupl loni čistý zisk meziročně o 35 procent na 1,29 mi- 
liardy korun. Tržby vzrostly o 25 procent na 3,89 miliardy korun. 
Skupina působí na trhu řízení pohledávek v Polsku, Rumunsku, Česku, 
na Slovensku, v Německu a v Itálii. Přijaté platby z pohledávek stouply 
meziročně o 16 procent na 5,26 miliardy korun. Firma v roce 2015 
investovala 3,11 miliardy korun v šesti zemích. V porovnání s rokem 2014 
rozšířila svou působnost vstupem na německý a italský trh. /čtk/

Výsledky

Každá desátá 
firma čelí 
počítačové 
kriminalitě

provádí každé dva roky na 
celém světě, více než třetina 
českých firem očekává, že se 
s počítačovou kriminalitou 
v nejbližších letech setká. 

Počet obětí se za posled-
ních pět let téměř ztrojnáso-
bil. Způsobila to skutečnost, 
že drtivá většina dokumentů, 
komunikace a transakcí je již 
digitalizována. Po krádežích 
peněz je druhou nejkritičtější 
oblastí průmyslová špionáž 

a poškození pověsti s cílem 
získat lepší postavení na trhu, 
než má konkurence.

„Je alarmující, že téměř 
polovina společností v Česku 
nemá informace o své při-
pravenosti čelit počítačové 
kriminalitě. Obdobné je to 
s plánem na vypořádání 
se s počítačovými útoky. 
Jen třetina má tento plán 
plně funkční,“ konstatoval 
Jankech.

Fruitisimo koupilo 
továrnu na zmrzlinu
Tuzemská síť s čerstvými 
džusy Fruitisimo pokraču-
je v expanzi, čímž se snaží 
vyrovnat nákupům sítě 
Ugo od Kofoly. V březnu 
Fruitisimo koupilo na kra-
ji Prahy halu o 400 me- 
trech čtverečních, kam 
přesunula výrobnu zmrz-
liny ze Štěrbohol. Letos 
rovněž otevře čtrnáct 
ovocných barů. K nim 
přidá ještě deset bister 
pod novou značkou Home 
Office.  Více E15.cz 

Penta má čtyři poradce 
pro prodej Florentina  
Investiční skupině Penta 
bude s prodejem kan-
celářského komplexu 
Florentinum radit čtveřice 
firem. Realitním porad-
cem bude společnost JLL, 
finančním a daňovým 
EY, technickým Arcadis 
a právní služby zajistí 
kancelář Dentons. Prodej 
by se měl rozjet v květnu. 
Podle odhadu realitních 
makléřů by za ní mohla 
utržit asi 7,5 miliardy 
korun.  Více E15.cz

Čedok zvýší ceny 
zájezdů
Kvůli zdražení hote-
lů v řadě evropských 
destinací u Středozem-
ního moře zvýší Čedok 
od května ceny letních 
zájezdů v průměru o čtyři 
procenta. Řekl to gene-
rální ředitel společnosti 
Radek Drechsler. /dnv, čtk/ 

Krátce
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DigiTaLizacE. Počet obětí za posledních pět let se téměř ztrojná-
sobil. Důvodem je převod firemních procesů do digitální podoby.

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/j-t-banka-loni-vydelala-1-7-miliardy-mezirocne-o-tretinu-vice-1290821
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/frutisimo-koupilo-tovarnu-na-zmrzlinu-1290949
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/penta-ma-ctyri-poradce-pro-prodej-florentina-zacina-hledat-kupce-1290897
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n Nelegální zprostřed-
kovatel derivátových 
sázek pro kyperské 
portály si na provizích 
přišel na skoro sedm 
milionů korun.

Jaroslav Bukovský

Historicky druhou nejvyš-
ší pokutu pro domácího 
brokera vyměřila Česká 
národní banka v polovině 
dubna pražské firmě Regirt 
Propeat. Dvanácti miliony 
korun potrestal regulátor 
firmu za to, že bez licence 
zprostředkovávala obcho-
dy pro portály Trade.com 
a Markets.com provozova-
ných kyperským on-line 
obchodníkem Safecap 
Investment. Ten přitom sám 
loni čelil několikamilionové 
pokutě od regulátora na 
Kypru. 

„Regirt Propeat od ledna 
2014 do prosince 2014 
zprostředkovala 311 zákazní-
kům založení účtu k on-line 
obchodování s finančními 
rozdílovými smlouvami CFD 
(Contracts for Difference) 
a s měnovými páry na trhu 
Forex,“ uvádí text rozhod-
nutí centrální banky. Firma 

Český broker dostal druhou 
nejvyšší pokutu v historii

Britský byznysmen izraelského 
původu Teddy Sagi je 
zakladatel a třetinový vlastník 
vývojáře herního a sázkového 
softwaru a provozovatele 
internetových kasin Playtech. 
V loňském roce odhadl 
časopis Forbes jmění Sagiho 
na 3,3 miliardy dolarů. Loni 
se Sagi pokusil neúspěšně 
převzít dalšího on-line brokera 
Plus500, který rovněž nabízí 
své služby v Česku.

miliardář 
z izraele

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,516

Čína 1 3,687

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,614

Japonsko 100 21,552

Kanada 1 18,932

Maďarsko 100 8,655

Norsko 1 2,929

Polsko 1 6,168

Rusko 100 36,026

Švédsko 1 2,952

Švýcarsko 1 24,577

Turecko 1 8,458

USA 1 23,946

Velká Británie 1 34,891

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 26. 4. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 67,35 0,52

ČEZ 460,00 2,91

Erste Bank 678,50 -0,35

Fortuna 90,00 0,00

Kofola 413,90 0,02

KB 4791,00 -0,83

NWR 0,14 -6,67

O2 CR 241,00 -1,79

Pegas 805,00 -1,47

Philip Mor. ČR 12 299,00 1,64

PLG 207,00 0,49

TMR 640,00 1,59

Unipetrol 183,50 -0,27

VIG 553,00 0,04

Celkový objem (v tisících korun) 488 639,28

Akcie na pražské burze 26. 4. 2016 

Společnost Inven Capital, 
dceřiná firma ČEZ, investu-
je do německého prodejce 
chytrých termostatů. 
S podílem desítek procent 
se stane druhým největším 
akcionářem mnichovské 
firmy tado° a získá i místo 
v představenstvu. Jde o třetí 
investici Invenu v Německu.

Celková částka získaná 
od všech investorů na roz-
voj firmy tado° za několik 
posledních let již přesáhla 
50 milionů eur, uvedl ČEZ.

Mnichovská firma je 
lídrem na evropském trhu 
chytrých řízení teploty 

v domácnosti, což umož-
ňuje úsporu nákladů na 
vytápění a klimatizaci. Po- 
dle ČEZ jde až o třetinovou 
úsporu. Termostaty firmy 
tado° řídí teplotu v domác-
nosti a zároveň dohlížejí 
na provoz kotle a pracují 
s předpovědí počasí. Od 
roku 2011, kdy byla firma 
založena, prodala 50 tisíc 
chytrých termostatů a kaž-
doročně jí prodeje rostou 
o stovky procent.

Loni ČEZ skrze Inven 
Capital investoval do 
německých firem Sonnen 
a Sunfire. /čtk/

Dcera ČeZ investuje 
do termostatů

ztráty investora převýšit 
jeho počáteční vklad a je 
možné, že přijde o mnohem 
více peněz, než původně 
hodlal investovat,“ upozor-
ňovala na rizikovost obcho-
dů s rozdílovými smlouvami 
už dříve na svých stránkách 
ČNB. 

Doposud nejvyšší pokutu 
v historii ve výši 20 milionů 
korun dostal od ČNB v roce 
2010 obchodník s cennými 
papíry Capital Partners. Fir-
ma vydělávala churningem, 
tedy příliš častými obchody 
s cennými papíry klientů, 
za což inkasovala vysoké 
poplatky.

mogul. Safecap patří k aktivitám on-line byznysmena Teddyho Sagiho. 

takto na zprostředkovatel-
ských provizích vydělala 
během roku podle regulá-
tora bezmála sedm milionů 
korun. Někteří z klientů 
přitom následně během ně-
kolika obchodních transakcí 
přišli o všechny investované 
peníze, a to i v řádu statisíců 
korun.

Kyperský Safecap je sou-
částí impéria Playtech, za 
nímž stojí izraelský on-line 
mogul Teddy Sagi. Kyperská 
komise pro cenné papíry  
loni Safecapu uložila takřka  
170 tisíc eur pokuty za poru-
šení tamních zákonů týkají-
cích se nabídky investičních 
služeb. Safecap spravuje 

celou řadu internetových 
obchodních platforem 
zaměřených na investice do 
finančních derivátů.

„Investice do CFD jsou pro 
většinu neprofesionálních 
zákazníků nevhodné. CFD 
zahrnují vysoký pákový 
efekt. Při investování s vyu-
žitím finanční páky mohou 
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Telekomunikační firma O2 
vlastněná skupinou PPF 
zvýšila v prvním čtvrtletí 
čistý zisk o 16 procent na 
1,24 miliardy korun. Provoz-
ní výnosy jí klesly o jedno 
procento na 9,03 miliar-
dy korun zejména kvůli 
snížení příjmů v segmentu 
firemních zákazníků. Zisk 
byl vyšší, než očekávali 
analytici, tržby naopak za 
očekáváním zaostaly.

Výnosy z pevných linek 
dosáhly 2,83 miliardy korun 
a zpomalily tak meziroční 
pokles na 2,2 procenta díky 
spuštění neomezených 
hlasových tarifů. Výnosy 
mobilního segmentu zazna-
menaly pokles o 1,4 pro- 
centa na 4,64 miliardy ko-
run. Provozní zisk EBITDA 
vzrostl meziročně o pět 
procent na 2,5 miliardy 
korun.

Počet zákazníků v mobil-
ní síti se firmě snížil  
o 2,5 procenta na 4,89 mi-
lionu. Datový provoz se 
zvýšil o 56 procent a počet 
zákazníků, kteří využívají 
internet v mobilu, vzrostl 
o 14 procent na 1,59 milionu.

Firma posílila pozici na 
Slovensku. Celkové výnosy 
tamní dcery dosáhly 1,61 mi- 
liardy korun, meziročně 
o 0,3 procenta více. /čtk/

o2 zvýšila čtvrtletní 
zisk o 16 procent

www.e15.cz | 7 |

BP

Britské ropné firmě klesl čistý zisk za první čtvrtletí 
o 80 procent na 532 milionů dolarů. Před rokem činil 
2,6 miliardy dolarů. Těžař se nadále potýkal s nízkými 
cenami ropy a zvažuje další snížení kapitálových 
výdajů. Hospodaření vylepšila divize zpracování 
a prodeje ropy se ziskem 1,8 miliardy dolarů.

hyundai motor

Čistý zisk jihokorejské automobilky klesl v prvním 
čtvrtletí o 12 procent na 1,69 bilionu wonů  
(35,3 miliardy korun). Byl to pro ni devátý pokles 
čtvrtletního zisku za sebou. Na výsledku se podepsal 
slabší prodej v Číně. Příjem společnosti se zvýšil  
o 6,7 procenta na 22,35 bilionu wonů. /čtk/

Výsledky

Maďarsko znovu  
snížilo základní úrok 
Maďarská centrální banka 
snížila svou základní úroko-
vou sazbu o 0,15 procentního 
bodu na nové rekordní mini-
mum 1,05 procenta. Snaží se 
tak podpořit domácí ekono-
miku a inflaci. 

Mitsubishi manipulovala 
s testy čtvrtstoletí 
Japonská automobilka 
Mitsubishi přiznala, že 
manipulovala s testy 
spotřeby pohonných hmot 
od roku 1991. Dodala, že 
zatím přesně neví, kolika 
modelů se tento skandál 
týká. K vyšetření záležitosti 

vytvořila komisi složenou 
z externích odborníků, která 
má výsledky předložit do tří 
měsíců. Prezident podniku 
Tecuró Aikawa prohlásil, že 
neví, proč se zaměstnanci 
rozhodli s testy manipulo-
vat.  více e15.cz

Řecká vláda si půjčuje  
od veřejného sektoru 
Řecká vláda si znovu musí 
půjčovat od veřejného sek-
toru, aby mohla splácet své 
závazky a účty. Kvůli nedo-
končené revizi záchranného 
programu chybí Aténám 
peníze od mezinárodních 
věřitelů, které zachraňují 
zadluženou zemi před ban-
krotem už šest let. /čtk/ 

Krátce

Termín konání: 28. dubna 2016 od 10.00 hodin
Místo konání: HOTEL AQUAPALACE, Pražská 138, Praha - Čestlice

               
Uvidíte soutěžit 14 družstev z celé České republiky, 
které budou sestavovat soutěžní technický model. 

V rámci doprovodného programu si můžete vyzkoušet svou zručnost,  
podívat se, jak tiskne 3D tiskárna, nebo zhlédnout originální show IQLandie.

Budete mít ideální příležitost poslechnout si IT holky 
z Czechitas a také novinky z GUGu a mnoho, mnoho dalšího…

Pojďte s námi hledat TALENTY i Vy!

Hlavní partner: Partneři:

Bližší informace získáte na e-mailu: soukupova@komora.cz

Hospodářská komora České republiky  
si Vás dovoluje pozvat 
na celorepublikové kolo odborné soutěže

TALENTY PRO FIRMY – „T-PROFI“

� inzerce

Japonský konglomerát 
Toshiba provedl v uplynulém 
finančním roce odpis hod-
noty své americké dceřiné 
společnosti Westinghouse  
ve výši 260 miliard jenů  
(56 miliard korun). 

Toshiba tento krok dlouho 
odmítala, přestože situace 
v jaderné energetice se po ha-
várii ve Fukušimě z roku 2011 
zhoršila. Ke změně postoje ji 
přiměly horší úvěrové ratin-
gy a omezenější možnosti fi-
nancování v důsledku obřího 
účetního skandálu. Toshiba 
koupila Westinghouse v roce 
2006 za 5,4 miliardy dolarů.

Toshiba přiznala nesrov-
nalosti v účetnictví loni. 
Ukázalo se, že od fiskálního 
roku 2008/2009 nadhodnoti-

la svůj zisk o celkem 155 mi-
liard jenů. Aby zlepšila svou 
finanční situaci, dohodla se 
Toshiba nedávno na pro-
deji divize zdravotnických 
přístrojů výrobci fotoaparátů 
Canon za 665,5 miliardy jenů 
(143 miliard korun).

Společnost nyní předpo-
kládá, že provozní ztráta 
za uplynulý finanční rok 
do konce března dosáhne 
690 miliard jenů. Dosud ji 
odhadovala na 430 miliard 
jenů. Čistá ztráta bude ale 
zřejmě menší, než se čekalo. 
Podnik ji vidí na 470 miliard 
jenů, dosavadní odhad byl 
o třetinu větší. Hospodářské 
výsledky by měl konglomerát 
zveřejnit začátkem května.  
/čtk/

toshiba odepsala 
miliardy z hodnoty 
Westinghousu 

kvůli skanDálu. K odpisu hodnoty jaderné divize firmu přimě-
la loňská účetní aféra. 
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n Německý plán pod-
pory nákupu elektro-
mobilů už dostává 
konkrétnější obrysy. 

Jan Vávra

Ambiciózní program němec-
kých ministerstev dopravy, 
životního prostředí a hos-
podářství se ochráncům 
životního prostředí musí 
líbit. Počítá s příspěvkem 
pěti tisíc eur každému, kdo 
se rozhodne ke koupi elek-
tromobilu. Pro váhající mo-
toristy je plánován příspěvek 
tři tisíce eur, koupí-li vůz 
s hybridním pohonem.

Jednou z mála, zato však 
zásadních, překážek tohoto 
programu dosud bylo, že mu 

život mohlo vdechnout jen 
ministerstvo financí, jehož 
šéf Wolfgang Schäuble se 
k němu stavěl přinejmenším 
odměřeně. Argumentoval, že 
jde o privilegování jednoho 
odvětví. Nyní však jeho úřad 
podle zdrojů agentury Reu-
ters přišel s konkrétnějším 
plánem přidělování těchto 
dotací.

Jejich výše dosáhne podle 
zdroje zpočátku navrhova-
ných hodnot, v červnu roku 
2018 se však tato podpora 
sníží na tři tisíce eur v pří-
padě elektromobilů a na dva 
tisíce u hybridních pohonů. 
Dotace by se také nevzta-
hovaly na auta s pořizovací 
cenou nad 60 tisíc eur. Cel- 
kové náklady na program 
dosáhnou 1,2 miliardy eur 

a mají je sdílet rovným dílem 
jak vláda, tak automobilový 
průmysl. Jeho trvání není 
časově omezeno. Běžel by 
do doby, než se prostředky 
vyčerpají.

Ministerstvo financí má 
své návrhy prezentovat 
na jednání s kancléřkou 
Angelou Merkelovou a šéfy 
německého automobilového 
průmyslu. Jde o součást ně-
mecké strategie na zvýšení 
podílu elektromobilů na 
tamních silnicích. Německo 
na nich chce mít do roku 
2020 milion vozů s tímto 
druhem pohonu. Berlín však 
zatím neučinil mnoho, aby 
výměnu za často levnější 
naftové a benzinové modely 
podpořil, hlásají už nějakou 
dobu média.   Více E15.cz 

Schäuble už povolil. 
Přidá na elektroauta

Převážně muslimské Turec-
ko potřebuje podle taměj-
šího předsedy parlamentu 
Ismaila Kahramana ústavu 
spojenou s náboženstvím 
a sekularismus by měl být 
z nového základního záko-
na vyloučen. Kahraman tak 
naznačil možný rozchod 
se základními principy 
moderní turecké republiky. 
„Proč bychom měli ustupo-
vat od náboženství? Jsme 
muslimskou zemí. Proto 
musíme mít náboženskou 
ústavu,“ hlásá Kahraman.

Vládnoucí proislám-
ská Strana spravedlnosti 
a rozvoje (AKP) usiluje 
o změnu ústavy platné od 
osmdesátých let, aby mimo 
jiné posílila pravomoci 
prezidenta Recepa Tayyipa 
Erdogana.

Jeho kritici se ale obávají, 
že tento politik s auto-
ritářskými sklony bude 
disponovat přílišnou mocí.  
„Chaos na Blízkém východě 
je výsledkem postojů, jež 
stejně jako vy dělají z ná-
boženství nástroj politiky,“ 
reagoval na internetu šéf 
kemalistické opozice Kemal 
Kiliçdaroglu. „Sekularismus 
je tu proto, aby každý mohl 
prožívat svobodně svou 
víru, pane Kahramane,“ 
dodal.

AKP je stále častěji kriti-
zovaná za to, že navzdory 
proklamacím o zachování 
sekularismu usiluje o isla-

mizaci země. Například byl 
přijat zákon ztěžující pří-
stup k alkoholu, regulovány 
jsou i sociální sítě a výji-
mečné nejsou ani tresty 
za „rouhání“ kvůli kritice 
proroka Mohameda.

Turecký stát od nábožen-
ství oddělil zakladatel mo-
derního Turecka Mustafa 
Kemal Atatürk po rozpadu 
Osmanské říše, který ná-
sledoval po prohrané první 
světové válce. Od té doby 
turecká armáda, která se 
pasovala do role strážkyně 
Kemalova odkazu, několi-
krát provedla státní převrat, 
aby zabránila podle názoru 
jejích představitelů přílišné 
islamizaci země. /čtk/

V Turecku vzplál 
spor o charakter 
ústavy republiky

Turecko se dohodlo s USA, 
že v průběhu května nasadí 
americké baterie protirake-
tové obrany na své hranici 
se Sýrií, aby tak zabránilo 
stále častěji se opakujícím 
smrtícím útokům Islámského 
státu. V posledních týdnech 
ostřeloval turecké hraniční 
město Kilis. Oznámil to turec-
ký ministr zahraničí Mevlüt 
Çavuşoglu s tím, že s USA 
pokročí i v jednání o vytvoře-
ní takzvané bezpečné zóny 
v severní Sýrii. „Naším cílem 
je vyčistit tento pás země 
od IS.“

Turci chtějí zónu 
bez islamistů

jSou už PřiPraVEna. Auta na elektrický pohon vyrábějí německé automobilky BMW, Mercedes 
ze skupiny Daimler či Volkswagen.
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Haló, Uber!
Pospícháte? Neseženete 
taxík? Nebo je příliš drahý? 
Uber je tu pro vás! Včera 
zněla tato reklama na mnoha 
maďarských portálech ještě 

provokativněji než jindy. Ta-
xikáři kvůli ní a tomu, co s ní 
souvisí, totálně paralyzovali 
dopravu v centru Budapešti. 
Zhruba šest stovek jich od 
rána do pozdního odpoledne 
„bezcílně“ kroužilo historic-
kým jádrem města rychlostí 
šneka, aby na to upozornili. 
S výsledkem mohli být spoko-
jeni. Poznamenalo to provoz 
i na periferních okružních 
silnicích a jejich problému se 
dostalo publicity – nelegální 
konkurence různých firem pro 
přepravu osob, zejména pak 

Uberu, je navíc nekalá, proto-
že taxikáři mají pevné tarify, 
musí mít auto přestříkané na 
žluto a plnit další podmínky 
radnice včetně nekonečných 
poplatků, zatímco „uberisty“ 
nic nesvazuje, a mohou tak 
být levní. A proto už mají 
třetinu trhu ve městě. Vláda 
už Uberu dokonce přede-
psala stejné podmínky jako 
taxikářům, čímž jej prakticky 
zakázala, ale v ulicích se to 
neprojevilo. Boj pokračuje, 
taxíky slibují protesty každé 
úterý a Uber další bonusy. 

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek

anTiubEr. Tak jako jinde ve světě i v ulicích Budapešti se úspěš-
ně chytila společnost Uber a ani v Budapešti ji taxikáři nevítají. 
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 http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/pet-tisic-eur-na-nakup-elektromobilu-pry-prosazuje-uz-i-schauble-1290850 
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Úplná pravidla soutěže na www.cmss.cz/hledaseliska
*Reprezentativní příklad: Při výši průměrného překlenovacího úvěru 310 000 Kč a úrokové sazbě 4,9 % p.a. (sazbou úvěru je myšlena sazba překlenovacího úvěru) budete 
splácet měsíční splátku úroků 1266 Kč a zároveň dospořovat 930 Kč po dobu do přidělení cílové částky ze stavebního spoření, která průměrně trvá 85 měsíců. Za zpracování 
překlenovacího úvěru zaplatíte úhradu ve výši 0 Kč. Přidělení cílové částky je možné už po dvou letech od uzavření smlouvy o stavebním spoření, pokud uspoříte alespoň  
35 % z cílové částky a dosáhnete hodnoticího čísla 64. Po tomto přidělení bude překlenovací úvěr splacen uspořenou částkou, státní podporou a úvěrem ze stavebního spoření, 
který je poskytován v průměrné výši 198 238 Kč. Tento úvěr bude úročen úrokovou sazbou 4,3 % p.a. a budete splácet měsíční splátku 2100 Kč po dobu 9 let a 10 měsíců. 
Celkem zaplatíte za takový průměrný překlenovací úvěr a úvěr částku 453 299 Kč a celková RPSN činí 5,49 %. Za správu úvěru a související služby uvedené v Sazebníku úhrad 
budete platit 330 Kč ročně.
**Se státní podporou, se zohledněním poplatků a bez daně.
Informace zde obsažené nejsou nabídkou (návrhem na uzavření smlouvy) ani veřejným příslibem ČMSS.

CMSS_western_E15_225x148.indd   1 13.04.16   17:39

� inzerce

Nejvyšší soud Ruskem 
obsazeného Krymu včera 
potvrdil dřívější výnos tamní 
prokurátorky o zastavení 
činnosti neoficiálního krym-
skotatarského parlamentu 
medžlisu. Organizaci ozna-
čili ruští soudci za extre-
mistickou s tím, že jakákoli 
její aktivita na území Ruské 
federace, tedy včetně anekto-
vaného Krymu, je považová-
na za nezákonnou.

Krymská prokurátorka 
Natalja Poklonská pozasta-
vila činnost medžlisu svým 
rozhodnutím z poloviny 
dubna. Prokurátorka již 
dříve požádala o zařazení 
tohoto orgánu místní mus-
limské menšiny na seznam 
extremistických organizací. 
Zákaz činnosti medžlisu 
po rozhodnutí Poklonské 
důrazně kritizoval generál-
ní tajemník Rady Evropy 
Thorbjørn Jaglan.

Moskva po anexi auto-
nomního poloostrova na jaře 
2014 opakovaně prohlásila, 
že práva krymských Tatarů 
zůstanou zachována. Tataři 
ale tvrdí, že tomu tak není. 
Ruská správa prý organizuje 
razie proti tatarské opozici 
a brání krymskotatarským 
společenským a kulturním 
aktivitám, uvádějí. /čtk/

Tataři na Krymu 
přišli o svůj medžlis

Krymští Tataři, kterých je čtvrt 
milionu na poloostrově se zhru-
ba 2,3 milionu obyvatel, vždy 
zachovávali věrnost Ukrajině. 
Před přičleněním k Rusku opa-
kovaně vyjadřovali obavy o svůj 
osud s odkazem na historické 
zkušenosti. Ještě během druhé 
světové války je Stalin nechal 
deportovat do středoasijských 
sovětských republik.

historické 
zkušenosti

ÚMrTí 96 fotbalových fanoušků v tlačenici na stadionu Hills- 
borough v roce 1989 v anglickém Sheffieldu nebyla důsled-
kem chování diváků, ale policejní nedbalosti. S odvoláním na 
výsledky vyšetřování tak včera rozhodl soud ve Warringtonu. 
Verdikt, že šlo o zabití z nedbalosti, přivítali příbuzní tehdejších 
obětí, protože zcela potvrzuje jejich dlouhý boj za spravedlnost. 

po leTecH
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Televize ukázala 
záznam atentátu

Rozhořčení a polemiku 
o tom, kam až mohou 
média zajít, vyvolalo ve 
Francii zveřejnění videa 
z bezpečnostní kamery, 
která zaznamenala sebe-
vražednou akci jednoho 
z atentátníků z 13. listopa-
du 2015 v Paříži. Šokující 
záběry zveřejnila v neděl-
ním vysílání celoplošná 
soukromá televize M6.

Santos obměnil kabinet 
kvůli míru s rebely

Kolumbijský prezident 
Juan Manuel Santos 
vyměnil šest členů vlády 
kvůli blížícímu se uza-
vření míru s levicovými 
povstalci i zhoršující se 
ekonomické situaci země. 
Zkvalitněný kabinet má 
zemi provést složitým ob-
dobím po ukončení nejdel-
šího ozbrojeného povstání 
v Latinské Americe. /čtk/

Krátce



Do Slovnaftu letos poprvé 
přiteče jiná ropa než z Ruska
n Maďarská skupina MOL se už 
pět let snaží zbavit závislosti 
na nepředvídatelném vývoji 
cen ropy a rafinérských marží. 
Posiluje vlastní maloobchodní síť, 
která jí má garantovat, že palivo 
z vlastních rafinerií vždy udá na trhu. 
V rafineriích už zpracovává různé 
druhy ropy podle toho, po jakých 
produktech je na trhu poptávka. 
„Teď se chystáme i na úplně nový 
trh. Budeme vyrábět syntetickou 
gumu, která je základní surovinou 
pro výrobu pneumatik,“ říká výkonný 
viceprezident MOL Group Ferenc 
Horváth.

| 10 | ROZHOVOR s výkonným viceprezidentem moL Group Ferencem HorvátHem

Přesně tak. Ale objemový 
ukazatel je jen jedním 
z cílů. Rozhodli jsme se 
změnit i způsob provozu 
našich čerpacích stanic. Pro 
zákazníka je rozhodující 
služba, kterou na čerpací 
stanici dostane. Proto 
měníme čerpací stanice na 
poskytovatele služeb. Je to 
jediný způsob, jak si udržet 
konkurenceschopnost.

rafinerií do našeho maloob-
chodu. Zbytek jsme prodáva-
li firemním zákazníkům. Do 
roku 2017 chceme zvednout 
podíl prodeje ve vlastním ře-
tězci ve všech devíti zemích, 
kde působíme, na padesát 
procent produkce.

 Proto jste v posledních 
letech masivně nakupovali 
čerpací stanice?

Jan Stuchlík

 Skupina MOL se zabývá 
jak těžbou ropy, tak jejím 
zpracováním. I díky tomu si 
udržuje stabilní zisk. Přesto 
jste přede dvěma roky spus-
tili už druhý program pro 
zlepšení efektivity rafine-
rií a obchodu, které mají 
v součtu přinést dodatečný 
provozní zisk ve výši miliar-
dy dolarů. Splníte tento cíl?
V roce 2011, kdy jsme odstar-
tovali první program, byl pro-
vozní zisk rafinerií a obchodu 
350 milionů dolarů. V roce 
2014 se zvýšil na 860 milionů. 
Během těchto tří let se ale 
vnější prostředí moc nezmě-
nilo. Cena ropy byla vysoká, 
rafinérské marže byly nízké. 
Celých 500 milionů dolarů 
jsme získali vnitřními opatře-
ními. Přede dvěma roky jsme 
přišli s dalším programem, 
kde se zaměřujeme zase na 
tradiční oblasti, jako je zvy-
šování výtěžnosti rafinerie, 
energetický management, 
zvyšování spolehlivosti. Cel-
kem jde o 250 opatření. Cílem 
je, abychom i za špatných 
podmínek v rafinérském sek-
toru, jaké panovaly v letech 

2013 a 2014, zvýšili provozní 
zisk o dalších 500 milionů 
dolarů do roku 2017.

 Jaké hlavní kroky jste 
udělali?
Zaměřili jsme se na dvě 
oblasti. Naše stávající aktiva 
mají přinést dodatečný zisk 
350 milionů dolarů. Většina 
pochopitelně pochází z vý-
roby, například zvýšením 
podílu světlých produktů 
(benzin, nafta či letecký 
petrolej) na úkor tmavých 
produktů (topný olej, asfalty 
či ropný koks). Jen tady leží 
spousta peněz. Jednopro-
centní přesun z černých do 
bílých produktů znamená 
za celou skupinu dodateč-
ný zisk 40 milionů dolarů 
ročně. Pak jsou tu úspory 
energie. Energie tvoří dvě 
třetiny nákladů rafinerie.

 Kolik jste museli inves-
tovat, abyste získali pláno-
vaný dodatečný zisk?
Pro stávající tříletý program 
počítáme s investicemi 
500 milionů dolarů. Polovina 
jde do rafinerií, polovina do 
maloobchodu. Přede dvěma 
roky šla třetina produkce 

 Teď můžeme  
do rafinerií zavést 
35 různých druhů 
ropy. To je velký 
pokrok, protože 
dříve to byl jen  
jeden druh.
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Kariéru 
v ropném 
průmyslu začal 
v roce 1984 
ve společnosti 
Mineralimpex, což byl 
maďarský podnik zahraničního 
obchodu pro ropné výrobky 
a těžební produkty. V roce 
1991 přešel do společnosti 
Allcom Trading obchodující 
s ropou a ropnými produkty na 
evropském trhu, kde působil 
jako výkonný ředitel. Do 
společnosti MOL nastoupil v roce 
1998 jako ředitel pro divizi LPG. 
O čtyři roky později povýšil na 
obchodního ředitele firmy. Od 
roku 2003 působí jako výkonný 
viceprezident pro divizi rafinerií 
a marketing. Od roku 2011 je 
výkonným viceprezidentem pro 
divizi MOL Downstream.

Ferenc  
Horváth (55)

 Co znamená zvyšování 
flexibility rafinerií, které je 
součástí programu?
Jde o to, kolik druhů ropy 
můžete v rafinerii zpracová-
vat. Ještě před třemi lety jsme 
brali do maďarské a sloven-
ské rafinerie jen ruskou ropu 
a v Chorvatsku jsme zpraco-
vávali ruskou ropu ze tří čtvr-
tin. Teď je ropa zpracovávaná 
v Chorvatsku ze tří čtvrtin 
odjinud než z Ruska. Loni 
jsme koupili 14 velkých tan-
kerů pro maďarskou rafinerii, 
kde se tím podíl neruské ropy 
dostal na 15 procent. Letos 
budeme ropu z tankerů zpra-
covávat i v Bratislavě. 

 To je kvůli bezpečnosti 
dodávek?
Ne, protože Rusové jsou 
naprosto spolehliví. Jde 
především o ekonomiku. 
Každý typ ropy má jiné 
složení a různou výtěžnost 
jednotlivých produktů. Takže 
tím můžeme lépe reagovat 
na požadavky trhu, o co 
je zrovna větší zájem. Teď 
můžeme do rafinerií zavést 
35 různých druhů ropy. To je 
velký pokrok, protože dřív to 
byl jen jeden druh.

 Jak se vyrovnáváte 
s kolísáním poptávky po 
pohonných hmotách, která 
se začala po několika letech 
stagnace zvedat až loni?
Rafinérské produkty můžete 
prodávat buď jako paliva, 
nebo je využít pro petroche-
mickou výrobu. Když zvýšíte 
kapacitu petrochemické 
výroby, zvednete i flexibilitu. 
Protože buď v daný okamžik 
vyrábíte více paliv nebo více 
surovin pro chemický průmy-
sl. Teď se naše petrochemické 
výroby v Maďarsku a na 
Slovensku podílejí na celkové 
rafinérské produkci z 12 pro-
cent, což je docela hodně. 

 Další růst petrochemické 
kapacity neplánujete?
Zvyšujeme ji, ale zároveň 
s tím nám roste i celková ra-
finérská produkce. Podíl zů-
stává stejný. Možnost převést 
část výroby do petrochemie 
je důležitá hlavně u benzinu. 
V Evropě dlouhodobě klesá 
spotřeba benzinu a rafinerie 
se potýkaly s problémem, 
kam přebytečný benzin 
prodat. Přitom má jednu 
z nejvyšších marží. 

 Má pro vás smysl vyvážet 
benzin třeba do Asie, kde po 
něm poptávka roste?
Ne, je to příliš daleko a nákla-
dy by byly příliš vysoké. Pro-

to posilujeme petrochemic-
kou část, která zpracovává 
část benzinové frakce, a proto 
posilujeme maloobchod. 

 Jakou máte strategii v pe-
trochemii?
Soustředíme se na dvě oblasti. 
Jednou je stávající portfolio 
produktů. Tam jsme směřova-
li i investici do nové polyety-
lenové jednotky ve Slovnaftu, 
kde už byly všechny naše 
výrobní linky zastaralé. Do 
plného provozu se dostane 
během jednoho až dvou měsí-
ců. Druhou oblastí je otevření 
nových trhů a nových produk-
tů. Jedním z příkladů je nová 
butadienová jednotka, která 
začala vyrábět loni v prosinci 
v Maďarsku. Během dvou 
a půl let z tohoto butadienu 
začneme vyrábět syntetickou 
gumu. Vytvořili jsme kvůli 
tomu společný podnik s ja-
ponským výrobcem syntetic-
ké gumy JSR Corporation. 

 Kde je hlavní trh pro 
syntetickou gumu?
Je to základní surovina pro 
výrobu pneumatik. Takže 
hlavní trh je automobilový 
průmysl. Je to i nový byznys 
pro budoucnost, protože ať 
už budete do auta kupovat ja-
kékoli palivo, vždycky budete 
potřebovat pneumatiky. Bu-
tadien a syntetická guma ale 
nejsou posledními novými 
petrochemickými aktivitami, 
do nichž se pustíme.

 Proč jste si jako jeden 
z cílů pro rok 2017 stanovili, 
že prodej ve vlastním malo-
obchodu by měl být o polo-
vinu vyšší než vaše vlastní 
výroba benzinu a nafty?

Abychom byli schopni 
kdykoli prodat veškerou 
produkci našich rafinerií. 
V minulosti se stávalo, že 
v určité zemi nebo oblasti 
byla konkurence tak silná, 
že bylo velmi těžké si 
udržet podíl na trhu. Proto 
si myslíme, že v příštích 
letech právě dostatečný 
podíl na maloobchodním 
trhu a dostatek konečných 
zákazníků vytvoří dostatečný 
polštář pro naše rafinerie.

 
 Takže je to zajištění proti 

poklesu spotřeby?
Je to více než jen zajištění. 
Je to naše přesvědčení, že 
potřebujeme mít spoko-
jené zákazníky, které pak 
obsloužíme buď z vlastních 
rafinerií, nebo nákupem paliv 
od třetích stran. Těch pade-
sát procent nad naši výrobní 
kapacitu nám nemá zajistit 
nějaký dodatečný zisk, proto-
že marže z obchodu s palivy 
jsou velmi nízké. Jde o zajiště-
ní stabilního podílu na trhu 
koncových zákazníků.

 
 Je tento přístup jiný než 

v minulosti?
Dříve byla logika v našem 
odvětví obrácená. Všechny 
zajímala jen rafinerie a výtěž-
nost. Pak se všichni na trhu 
snažili jednotlivé produkty 
prodat. Teprve když konku-
rence už byla příliš velká, 
začali jsme k produktům 
přidávat dodatečné služby, 
abychom prodej podpořili. 
Celý hodnotový řetězec 
začíná u konečného zákazní-
ka. Toho nezajímá rafinerie, 
toho zajímá dobrá káva, čisté 
záchody a další služby, které 
na čerpací stanici dostane. 

 Ve výhledu na letošní rok 
pracujete s maržemi o polo-
vinu nižšími než v loňském 
roce. Proč?
Rok 2015 byl docela dob-
rý. Cena ropy byla nízká, 
rafinérské marže vzrostly 
a petrochemické marže 
se vyšplhaly na historická 
maxima. I když teď počítáme 
s konzervativním odhadem, 
že petrochemické marže 
budou na polovině loňských 
hodnot, pořád jsou v histo-
rickém srovnání velmi vy-
soké. V posledních patnácti 
letech se v průměru pohybo-
valy mezi 200 a 350 dolary za 
tunu. My pro letošek počítá-
me se 450 dolary za tunu.

 
 Co se letos na trhu změ-

nilo?
Loni petrochemické mar-
že rostly díky zvyšující se 
poptávce po chemických 
produktech. To se letos moc 
nezmění. Ale zvýší se do-
dávka produktů na trh. Loni 
totiž byla pětina výrobních 
kapacit mimo provoz. Ono 
není snadné po letech, kdy 
rafinerie jely na 75 procent 
výkonu, najednou z roku na 
rok rozjet a hlavně udržet 
výrobu v hydrokracích 
a návazných zařízeních na 
100 procent kapacity. 

 Jaké máte další plány na 
českém trhu?
Česko je pro celou skupinu 
strategicky důležité. Má 
dobré předpoklady pro 
růst, protože dosud jsme 
v maloobchodě tady nebyli 
příliš aktivní. Teď musíme 
zkonsolidovat všechny 
sítě čerpacích stanic, které 
jsme koupili, a přeměnit je 

na značku MOL. To chvíli 
potrvá.

 Pořád chcete získat na 
českém trhu největší podíl?
Rozhodně se chceme stát 
českou jedničkou. Na 
všech trzích chceme patřit 
k lídrům. Jestli jsou na daném 
trhu dva, to se občas stává. 
Plánujeme další akvizice. 
Posuzujeme možná aktiva ke 
koupi ve všech zemích, kde 
působíme. Ale nákup závisí 
na konkrétní příležitosti. 
Takže nechci říct, jestli 
během příštích šesti měsíců 
koupíme další síť. I proto, že 
počet hráčů na trhu rok od 
roku klesá. 

 Dříve všechny 
zajímala jen rafinerie 
a výtěžnost. Teprve až 
byla konkurence příliš 
velká, začali jsme 
k produktům přidávat 
dodatečné služby. Celý 
hodnotový řetězec 
začíná u zákazníka. 
Toho nezajímá 
rafinerie, toho zajímá 
dobrá káva, čisté 
záchody a další služby, 
které na čerpací 
stanici dostane.



OKD je  
Babišův  
volební trumf
Nekončící agonie největší 
české důlní společnosti 
OKD má svůj spodní proud, 
smrtelně nebezpečný pro so-
ciální demokraty. Předseda 
ČSSD Sobotka je jako bývalý 
ministr financí spojený s pri-
vatizací firmy a jako premiér 
ponese odpovědnost za „zá-
chranu“ černouhelných dolů. 
Možné je zvolit i jiný příměr, 
možná přiléhavější. Socia-
listé sedí na sudu s prachem 
a rozbušku drží v ruce minis-
tr financí. Je na šéfovi ANO, 
kdy ji odpálí. Jestli už před 
krajskými volbami, anebo 
až v následujícím roce před 
volbami parlamentními. Což 
může být doba, kdy se napl-
no projeví všechny důsledky 
případného zastavení nebo 
útlumu hornické činnosti.

Aktivita ministra Babiše 
je nepřehlédnutelná, její cíl 
čitelný. Pokud se mu podaří 
převzít iniciativu a postavit 
se do role zachránce, mnoho 
získá, přitom nic neriskuje. 
Do karet mu hrají všechny 
okolnosti v čele s aktuální-
mi nepřijatelnými návrhy 

skupiny AHG. K ruce má 
ministra spravedlnosti, který 
je ochoten nevídaným tem-
pem připravit insolvenční 
zákon týkající se výhradně 
hornických společností. 
Záda mu kryje prezident, 
který řečmi o znárodnění 
OKD dává jasně najevo, že 
s firmou spjatou s podnika-
telem Bakalou je potřeba bez 
milosti zatočit. Mimocho-
dem vlivu na řešení kauzy 
se Zeman rozhodně nehodlá 
vzdát, dnes o ní bude jednat 
s ministrem průmyslu.

OKD, zdá se, hrozí krach 
se všemi chaotickými dů-
sledky. Vláda má v takovém 
případě omezené možnosti. 
Buď bankrotu přihlížet, 
nebo se dohodnout s AHG 
na převzetí podniku. I když 
vláda nebude platit dluhy 
soukromých vlastníků, jak 
neustále zdůrazňuje nejen 
premiér, obě varianty budou 
finančně náročné a politicky 
draze zaplacené. A ztráta 
politického kapitálu padne 
především na hlavy socialis-
tů. ČSSD může jako protitah 
nanejvýš obětovat ministra 

průmyslu Mládka, a to stačit 
nebude.

Pokud se dnes mluví 
o ostravských dolech, padají 
jenom silná slova – na jedné 
straně o krachu a na druhé 
o vydírání a vytunelované 
firmě. Přesto je zřejmé, že 
bankrotový chaos si nepřeje 
ani jedna strana. Že není 
v zájmu věřitelů a akcionářů 
OKD, je nabíledni. Ale dovo-
lit si ho nemůže ani vláda, 
rozhodně ne těsně před 
krajskými volbami. Takže 
musí hledat co nejméně 
bolestný a právně nevyvra-
titelný způsob, jímž by stát 
doly převzal. Nebo alespoň 
úplně neztratil kontrolu 
nad případným insolvenč-
ním řízením. Právě k tomu 
směřuje speciální úprava 
příslušného zákona, kterou 
by měl ministr Pelikán dnes 
předestřít vládním kolegům. 
Pokud kabinet nenajde jiné 
řešení, bude muset jednat 
rychle a po něm i sněmov-
na. Jinak hrozí, že by hlavní 
insolvenční řízení mohlo 
být vedeno v zahraničí. 
V zájmu vlády samozřejmě 
je vyhlášení insolvence co 
nejvíce oddálit. Na tom 
budou ministři docela jistě 
pracovat rukou společnou. 
Rivalita mezi ČSSD a ANO, 
ztělesněná Mládkem a Babi-
šem, půjde na čas stranou. 
Ostatně jak už řečeno, Babiš 
nemá co ztratit. S odpálením 
sudu s prachem může klidně 
počkat do parlamentních 
voleb.

Komentář

Jana Havligerová

Padá mnoho silných 
slov. Přesto je jasné, 
že bankrotový chaos 
si nepřeje ani jedna 
strana sporu.
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Tvář dne 

 Velmi stojíme o to, aby právě 
této budoucnosti automobilismu 
věnovali zákazníci větší pozornost,

řekl německý ministr dopravy 
Alexander Dobrindt 
str. 8
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Likvidátor Konvička
Martin Konvička je hybatelem české politické scény. Tedy 
přinejmenším toho suterénu, v němž se pohybují otevřeně 
nenávistná sdružení doufající, že se při nedostatku jiných 
myšlenek svezou k moci a penězům na protimigrační vlně. 
Když se Blok proti islámu vedený excentrickým entomolo-
gem spojil s Úsvitem, vypadalo to, že tahle bahenní rallye 
má jasného favorita. Preference se sice nepřehouply přes 
hranici statistické chyby, ale volební modely ukazovaly na-
ději na zisk státního příspěvku na činnost politických stran.

Konvička ale najednou smlouvu s Úsvitem ve zlém vypově-
děl, Úsvit prohlásil, že Konvička je „zaměstnanec develope-
rů, advokátních kanceláří a jiných pochybných struktur“, 
a česká pravicově populistická scéna je v troskách. Těžko 
slibovat národní jednotu při ochraně hranic, když neudr-
žíte politickou jednotu do prvních voleb. Inu, žádná škoda. 
Nicméně nebezpečí, že se v těchto kalných vodách jednou 
nedej pánbůh objeví někdo schopný, nikam nezmizelo.
 Martin Čaban

Stomatologickou péči mezi zaměstnaneckými benefity  
nemáme. Tady se nikdo moc neusmívá.
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Při vaření používá Marek 
Fichtner klasické stolní 
víno, ale když omáčku po 
propasírování a zredukování 
dokončuje, vmíchá do ní 
ještě trochu francouzského 
kvalitního vína. Omáčku, 
která má zatepla sirupovou 
konzistenci, přelijte do 
nerezových formiček, 
plastových misek nebo tvořítek 
na led a dejte vychladit. 
V chladu omáčka demi-glace 
ztuhne do podoby pevné 
želatiny. Můžete ji pak snadno 
skladovat v mrazáku a použít 
ji při přípravě jednotlivých 
pokrmů podle potřeby.

tipy  
šéfkuchaře

n Zkušený šéfkuchař a porotce kulinářské soutěže Marek Fichtner 
předvádí, jak si doma připravit omáčku demi-glace krok za krokem. 

Jana Vašáková

Demi-glace od mistra

 1  2

 3  4

 5  6

Ingredience
(na pětilitrový hrnec)

2 kg kloubových hovězích kostí
olej na restování 
2 středně velké mrkve
1 menší bulva celeru
2 petržele
2 cibule
3 polévkové lžíce rajčatového
koncentrátu (koncentrovaný 
rajčatový protlak)
půlka pórku
2 stroužky česneku
5 kuliček pepře
1 snítka tymiánu
500 ml červeného stolního vína

Postup 
1  V pekáčku nebo na plechu pečte 
hovězí kosti při 200 stupních Celsia 
zhruba 1,5 hodiny.

2  Na oleji orestujte očištěnou a na 
větší kousky nakrájenou kořenovou 
zeleninu i rozpůlené cibule a nechte 
zatáhnout. Restujte dozlatova.

3–4  Pak přidejte protlak. Restujte 
deset minut a průběžně míchejte. 
Přidejte opečené kosti, pórek, 
česnek, černý pepř a tymián.

5  Zalijte vínem a pěti litry vody, 
přiveďte k varu. Přisypte kostky ledu 
a táhněte přes noc, asi osm hodin. 
Ze začátku odebírejte z povrchu 
sraženou bílkovinu v podobě pěny.

6  Omáčku sceďte přes jemné plátno 
a redukujte ji při nízké teplotě (nesmí 
bublat!) do sirupové konzistence 
ještě dalších osm hodin. Vychladlá 
omáčka má podobu želatiny.

Více inspirace na recepty.cz

marek Fichtner,  
šéfkuchař restaurace 
Augustine
Zaměřuje se na lokální 
produkci a sezonní recepty. 
Kuchařské zkušenosti sbíral 
především v zahraničí – vařil 
v Německu, na zaoceánských 
lodích, v Saúdské Arábii 
nebo v dánské michelinské 
restauraci. Nyní působí jako 
šéfkuchař luxusní pražské  
restaurace Augustine 
a znáte ho také jako jednoho 
z porotců televizní soutěže 
MasterChef Česko.

http://www.recepty.cz/
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n Prezident karlovar-
ského festivalu Jiří 
Bartoška vedle ceny 
pro Jiřinu Bohdalo-
vou také prozradil, že 
hvězdou nové znělky 
bude Zdeněk Svěrák. 
Digitálně restaurova-
ným filmem uvede-
ným na přehlídce bude 
Intimní osvětlení.

Cenu prezidenta MFF 
Karlovy Vary převezme na 
51. ročníku této přehlídky, 
která se bude konat od 1. do 
9. července, Jiřina Bohdalo-
vá. Herečka oslaví začátkem 
května pětaosmdesátiny. 
Při této příležitosti bude 
uveden jeden ze zásadních 
snímků české kinemato-
grafie, drama Ucho režiséra 
Karla Kachyni.

Prezident festivalu Jiří 
Bartoška zároveň prozradil, 
kdo se stane letošní hvězdou 
karlovarské znělky. Po Miloši 
Formanovi či Věře Chytilové 
se jí stane jubilant Zdeněk 
Svěrák. Natáčení se ujme 
Ivan Zachariáš. Svěrák 
převzal Cenu pre-
zidenta festivalu 
předloni.

Karlovarský 
festival navá-
že na tradici 
minulých let 
a představí 
světovou pre-
miéru dalšího 
digitálně restau-
rovaného skvostu 
české kinematografie. 
Půjde o hořkou komedii In-
timní osvětlení, celovečerní 
debut režiséra Ivana Pas-
sera z poloviny šedesátých 
let. Film digitalizují Nadace 
české bijáky a Státní fond 
kinematografie. Po technic-

ké stránce se úpravy ujalo 
české studio UPP a zvukové 
studio Soundsquare. Odbor-
níci dílo řadí mezi desítku 
nejlepších domácích titulů 
všech dob. Devadesátiletý 
Passer je držitelem Křišťá-

lového glóbu za mimo-
řádný umělecký 

přínos světové 
kinematografii 

z roku 2008 
a projekce se 
zúčastní.

Dobrou 
zprávou pro 

festival podle 
Bartošky je, že 

by hotel Ther-
mal měl zůstat ve 

vlastnictví státu. „Věří-
me, že tento návrh minister-
stva financí vláda podpoří. 
V první etapě rekonstrukce 
má být proinvestováno  
300 milionů korun, pracovat 
by se začalo v roce 2017,“ 
řekl Bartoška. /čtk/

n Kanadský režisér 
Atom Egoyan v no-
vince Vzpomeň si těží 
ze síly osvětimské 
tragédie. Ve snímku 
si zahráli slavní herci 
Christopher Plummer, 
Martin Landau, Bruno 
Ganz a Jürgen Pro- 
chnow.

Iva Přivřelová

Jak může devadesátník trpící 
stařeckou demencí pomstít 
smrt své rodiny v Osvětimi? 
Novinka kanadského filmaře 
Atoma Egoyana Vzpomeň 
si tuto nepravděpodobnou 
zápletku zvládá předvést 
vcelku dobře. Hlavně díky 
tomu, že je vystavěná jako 
napínavý morální thriller.

Pokud podlehnete hlasité, 
náladotvorné, ale žánrově 
typické hudbě Mychaela 
Danny, pak lépe přijmete 
nepříliš realistické motivy 
v jinak chytře poskládaném 
scénáři. Především fakt, 
že hlavního hrdinu Zeva 
v přesném podání 86letého 
Christophera Plummera pře-
padá senilita, jen když spí. 
I tak si vždy vzpomene pře-
číst dopis, v němž mu celou 
jeho poslední misi vyložil 
a naplánoval jeho invalidní 
kolega z domova důchodců, 
další přeživší z Osvětimi, 

Žid Max (další držitel Oscara 
Martin Landau). Na své 
odyseji přes část Spojených 
států a kousek Kanady se Zev 
setká s několika možnými 
viníky s tvářemi známých 
evropských herců (bohužel 
tu nejdůležitější, Jürgena 
Prochnowa, zakrývá dost 
špatná maska starce). Každý 
ze čtyř Němců reprezentuje 
jiný válečný osud.

Vypointovaný závěr, po 
němž následuje zbytný 
dovětek, potvrdí, že Egoyan 
zůstal artovým filmařem 
a zábavně napínavé žánrovce 
z pera producenta a castin-
gového režiséra Benjamina 
Augusta dodal seriózní 
a naléhavý morální roz-
měr. Zevova tragická cesta 
s komickými tóny pomocí 
všech těch připravených 
náhod a nečekaných reakcí 
na postavu devadesátiletého 
mstitele vypovídá zároveň 
o našem současném zájmu 
o dávné zločiny. A jak je pro 
Egoyana typické, i o vině 
a lžích, pomocí nichž přeží-
váme.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Karlovarský 
festival uctí Jiřinu 
Bohdalovou

Vzpomeň si

(thriller, Kanada, 95 minut)
Režie: Atom Egoyan
Hrají: Christopher Plummer, Martin 
Landau, Bruno Ganz
Premiéra: 21. dubna
Hodnocení: 70 %

Hvězdou letošní 
karlovarské

znělky
se stal jubilující  

scenárista  
a herec Zdeněk  

Svěrák.
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Morální thriller 
se senilním 
mstitelem

V porotě v Cannes zasednou čtyři ženy

Porotu letošního 69. ročníku mezinárodního filmového 
festivalu v Cannes, v jejímž čele je australský režisér George 
Miller, tvoří pět mužů a čtyři ženy. Oznámili to organizátoři 
festivalu, který se uskuteční od 11. do 22. května. Porota je 
podle nich nejen velmi ženská, ale i profesionální. 

Výstava představí toskánské Habsburky

Ostrov na Karlovarsku chystá výstavu o toskánských 
Habsburcích. Návštěvníci na 300 metrech čtverečních uvidí 
více než 200 exponátů v celkové hodnotě přes deset milionů 
korun. Výstava oslaví 155. výročí zvolení Leopolda II. Tos-
kánského starostou města. /čtk/
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Obří KONtrAKt. 
Shortfin Barracuda 
Block 1A se jmenuje 
nová ponorka, 
s níž francouzský 
státní koncern DCNS 
porazil německou 
i japonskou kon-
kurenci v souboji 
o největší zbrojní 
zakázku v dějinách 
Austrálie. V jejím 
rámci dodá dvanáct 
téměř stometrových 
ponorek v přepoč-
tu za 1,04 bilionu 
korun. Austrálie nyní 
zvyšuje výdaje na 
obranu, aby chrá-
nila své strategické 
i obchodní zájmy 
v Asii a Tichomoří. 
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Vědci zjistili, že...Vědci zjistili, že...

...půlka mayských rituálních obětí byly děti
n Staří Mayové proje-
vovali větší krutost, 
než se dosud vědělo. 
Jeskyně Midnight Ter-
ror plná kostí postup-
ně vydává tajemství 
o dětských obětech.

Jistý farmář učinil v roce 
2006 v Belize na východním 
pobřeží Střední Ameriky 
hrůzný objev: našel osmnáct 
metrů hlubokou, temnou 
jeskyni s podlahou zcela po-
krytou vrstvou kostí. Podle 
starých Mayů tam sídlil bůh 
vod a deště Čak. Přinášeli 

mu oběti, aby zajistil déšť 
a tím i úrodu. Čím více však 
jejich populaci sužovala 
jedna vlna sucha za druhou, 
tím intenzivněji v zoufalství 
přinášeli Čakovi lidské oběti. 
Šokující je především to, že 
dešťový bůh podle všeho dá-
val přenost dětem. V jeskyni 
byly totiž nalezeny výhradně 
jejich kosti. 

Mayové svým bohům 
obvykle obětovali keramiku, 
potraviny, vlastní krev, a po-
kud to bylo společensky za-
potřebí, tak i život nějakého 
dobrovolníka z vesnice nebo 
zajatce. Jeskyně Midnight 
Terror je však teprve druhé 

místo, v němž byly objeveny 
pozůstatky obětovaných 
dětí. Množství ostatků však 
i zkušeným archeologům 
vyrazilo dech.

 „Nálezy z jeskyně 
Midnight Terror a z druhé 
obdobné jeskyně v Chichén 
Itzá ukazují, že přibližně po-
lovinu jedinců při rituálních 
obětích Mayů tvořily velmi 
malé děti,“ prohlásil bioar-
cheolog Michael Prout při 
prezentaci svého výzkumu 
na výroční konferenci Asoci-
ace amerických antropologů. 

Prout se svým týmem 
z California State University 
zatím analyzoval 9566 kostí, 

zubů a kostních fragmentů. 
Potvrdil přitom, že všech-
ny zkoumané kosti patřily 
jedincům mladším čtrnácti 
let a většina přitom pochá-
zela z jedinců ve věku čtyř až 
deseti let. 

Archeologové nálezy z dě-
sivé jeskyně Midnight Terror 
nadále zkoumají a snaží se 
odpovědět množství otázek, 
které v souvislosti s novým 
zjištěním vyvstaly: Jakou 
cestou se do jeskyně dostalo 
tolik dětí? Byli to sirotci, 
otroci nebo snad dobrovolné 
oběti vesničanů? Bujel v těch 
dobách rozsáhlý obchod 
s otroky? /msc/

Oběť. Jeskyně, v níž sídlil bůh 
Čak, obsahovala jen dětské kosti.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/obri-australsky-zbrojni-kontrakt-ziskala-francie-doda-12-ponorek-1290741
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